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تبریک سید احمد الحسن ع به مناسبت حلول عید فطر 
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 در گروه تلگرامی “الدعوة المھدویة”  مورخ 1May2022 ساعت ٢٣:٣٠  

 *مكتوبة* 
متن دوزبانهٔ عربی فارسی صدای ایشان ع 

  
السلام عليكم  

اللهم صلِ على محمد وآل محمد وبارك على محمد وآل محمد وترحم على محمد 
 وآل محمد وارحمنا بهم يا أرحم الراحمين يا كريم يا رب  

أسال الله ان يكون الجميع في هذه الليلة المباركة بخير وعافية  
غداً الاثنين هو أول أيام شهر شوال الخير  

كل عام وأنتم بخير  
تقبل الله صيامكم وأعمالكم  

سلام بر شما  



خداوندا بر محمد و آل محمد درود فرست ، و محمد و آل محمد را مبارک گردان ، و 
بر محمد و آل محمد رحمت بفرست ، و به واسطۀ آنان ما را در رحمتت قرار بده ، 

ای ارحم الراحمین، ای پروردگار کریم و بخشنده. 
از خداوند خواستارم تا در این شب مبارک، همه در خیر و عافیت باشند. 

فردا دوشنبه اولین روزِ ماه شوال الخیر است. 
همواره در خیر و عافیت باشید. 

خداوند روزه و اعمال شما را بپذیرد. 

عمر الهلال الان تقريباً 23 ساعة وفي وقت الغروب من هذه الليلة ممكن رؤيته في 
دول كثرة منها مصر وما بعدها غرباً وصولاً إلى قارتي أمريكا  

وولادة الهلال تخص كل الأرض وإذا وُلد فلكل الأرض ولا يخص مكاناً فيها 
 وهذا يتضح عند رؤيته في اليوم التالي فيكون حجم الهلال كبيراً ويمكن رؤيته 

بسهولة وواضح أنه ليومين  
عموماً صيام يوم العيد الذي هو غداً محرم كحرمة الإفطار في شهر رمضان ولهذا 

أنصح كل مسلم أن لا يبتلي نفسه بصيام يوم العيد  

اکنون تقریباً ۲۳ ساعت از عمر هلال ماه می گذرد و در بسیاری از کشور ها رؤیت 
آن در غروب امشب ممکن بود، همچون مصر و کشورهای پس از آن به سمت غرب 

تا دو قارۀ آمریکای شمالی و جنوبی. 
 پیدایش هلال ماه به همۀ زمین اختصاص دارد و اگر پدیدار شود برای 

همۀ زمین است و تنها به مکانی که در آن پدیدار شده اختصاص ندارد. 
و این مسئله به هنگام رؤیت آن در روز بعد روشن می شود؛ زیرا [فردا] حجم هلال 
بزرگ شده و به آسانی قابل رؤیت خواهد بود و [به دنبال آن] مشخص می شود که 

[عمر آن] دو روزه است. 
به طور کلی، روزه گرفتن روز عید فطر که فرداست حرام است، همچون 
حرمتِ روزه خواری در ماه رمضان، و به همین دلیل هر مسلمانی را نصیحت 

می کنم که خود را به روزۀ روز عید مبتلا نکند. 



بمناسبة حلول عيد الفطر المبارك كل عام وأنتم بخير وعافية في الدين والدنيا   
الحمد لله الذي قضى عنا صيام شهر رمضان بفضل منه ورحمة 

 واسأل الله أن يتقبله منا بقبول حسن ويجعله حصناً حصيناً لأرواحنا وهي 
تخوض الاختبار في هذا العالم السفلي  

به مناسبت حلول عید مبارک فطر، همواره و در دین و دنیا در خیر و عافیت باشید،  
حمد و ستایش مخصوص خداوندی است که با فضل و رحمت خود روزۀ ماه 

رمضان را برایمان خاتمه داد. 
از خداوند می خواهیم که به شکلی نیکو آن را از ما بپذیرد و آن را 

پناهگاهی محکم برای ارواحمان قرار دهد، ارواحی که در این عالم 
پایین در حال امتحان هستند. 

اليوم ونحن نختم هذا الشهر الكريم لابد ان نجلس ونحاسب أنفسنا وننشر بين 
أيدينا جردة الحساب كما يقولون، ونرى حالنا ونتعرف على حقيقة أنفسنا حتى 

يمكن أن نحاسب أنفسنا ونصلح كل فاسد منها ولعل أهم ما يجب أن نتفقده في 
أنفسنا وحالنا ونحن نختم هذا الشهر الكريم ليس كم سورة من القرآن قرأنا ولا كم 

دعاء قرأنا ولا كم ركعة صلينا، بل الأهم هو ماهي النتيجة التي خرجنا بها؟   
وما هي النتيجة التي خرجت بها أرواحنا من هذا الشهر الكريم ومن هذه الأعمال؟  

فهل لازلنا على حالنا؟   
أم تقدمنا خطوة أو خطوات له سبحانه؟  

هل لازلنا نرائي في عباداتنا وعمل الخير وما شابه؟   
هل لازال الأنا والأنانية مسيطرة علينا وعلى سلوكنا وتصرفنا؟  

وكم تخلصنا منها ومن سيطرتها؟   
هل لازالت قلوبنا قاسية أم رقت لذكر الله؟   

هل لازالت دموعنا عصية أم أنها تسيل عند ذكر الله وذكر أوليائه سبحانه؟   



امروز که ما این ماه کریم را به پایان می رسانیم باید بنشینیم و نفس خود را 
محاسبه کنیم و به قول معروف [ببینیم چه در چنته داریم و] موجودیِ حساب را 

پیش روی خود قرار داده و حال خود را ببینیم و بر حقیقت نفسمان آگاه شویم، تا 
بتوانیم به حساب نفس خود برسیم و هرگونه خرابیِ آن را اصلاح کنیم، می توان 

گفت اکنون که به پایان این ماه کریم رسیده ایم، مهم ترین چیزی که باید آن را 
بررسی کنیم این نیست که چند سوره از قرآن، یا چند دعا، یا چند رکعت نماز 
خوانده ایم، بلکه مهم ترین چیز این است که با چه نتیجه ای از آن خارج شده ایم؟ 

 و ارواحمان با چه نتیجه ای از این ماه کریم و از این اعمال خارج شدند؟ 
 آیا همچنان بر حال خود باقی مانده ایم؟ 

 یا آنکه یک یا چند گام به سوی خداوند سبحان به پیش رفته ایم؟ 
 آیا همچنان در عبادات خود و کار خیر و امثال آن ریا می کنیم؟ 

آیا همچنان منیت و أنانیت بر ما و بر رفتار و عمل کردمان چیره است؟ 
 و چقدر از آن و از تسلط آن رهایی یافته ایم؟ 

آیا همچنان سنگ دل هستیم، یا آنکه دل هایمان برای ذکر خداوند نرم شده است؟ 
 آیا همچنان به سختی اشک می ریزیم یا آنکه به هنگام یاد خدا و اولیای او 

اشکمان جاری می شود؟ 

الحق أقول لكم إذا خرجنا من شهر رمضان كما دخلناه فقد ضيعناه وهدرناه 
وعلينا أن نعاتب أنفسنا ونحاسبها حساباً شديداً  

وكم هي خسارتنا عظيمة إذا كنا تحت هذا العنوان: 
 كم من صائم ليس له من صيامه سوى الجوع والعطش   

نعوذ بالله ان نكون ممن ضيع شهر رمضان 
 ونعوذ بالله أن يكون نصيبنا منه الجوع والعطش  



حقیقت را به شما می گویم، اگر همان طور که وارد ماه رمضان شده ایم از آن 
خارج شویم، آن را تباه کرده و هدر داده ایم و بر ما واجب است که نفس خود را 

سرزنش کرده و به سختی از آن حساب بکشیم. 
و چه زیان بزرگی، اگر مشمول این عبارت باشیم: 

چه بسیار روزه داری که بهرۀ او از روزه داری اش فقط گرسنگی و تشنگی است، 
 به خداوند پناه می بریم از اینکه در زمرۀ کسانی باشیم که ماه رمضان را تباه 

کرده اند، 
 و به خداوند پناه می بریم از اینکه بهرۀ ما از آن [فقط] گرسنگی و تشنگی باشد. 

أسأل الله لكم ولي أن نكتب من الذاكرين الشاكرين المخلصين ونحن في ختام هذا 
الشهر الكريم 

 هو وليي وهو يتولى الصالحين  
والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته  

 حال که در انتهای این ماه کریم هستیم، برای شما و خودم از خداوند خواستارم 
که جزو ذاکرین و شاکرین و مخلصین نوشته شویم. 

 او ولی و سرپرست من است و صالحان را سرپرستی می کند. 
والسلام علیکم و رحمةالله و برکاته 

  

أحمد الحسن   
29 رمضان 1443 هــ  /  01/05/2022 م 

أحمدالحسن 
29رمضان 1443هــ / 01/05/2022م. 


